

[Text]

EVIDENCE

[Recorded by Electronic Apparatus]

Tuesday, June 8, 1993

• 1544

The Chairman: Order. I was just reminded by the clerk of a piece of business we members of Parliament have to do at about 5 p.m., and that is to vote. Because of that, we're going to have to ration our time somewhat, unfortunately.

• 1545

We do have two series of witnesses to hear from. One is from the Joseph Bighead Reserve from near Meadow Lake, Saskatchewan, and the other is representatives of the Department of Indian Affairs and Northern Development. Mr. Williams is going to be representing the department.

We do have the submission you've prepared for us, and I thank you very much for that. I would hope either you're a fast reader or you can summarize the high points. This is your time.

Mr. Kilgour (Edmonton Southeast): We could include this statement as part of the proceedings for the meeting, if that were acceptable.

The Chairman: I would certainly do that.

To clarify, this submission you've sent to us will now be appended in full to the minutes of the meeting, so perhaps you will wish just to highlight it. So the entire matter is dealt with as having been received, in spite of the fact that you will not have read it all to us, if that is acceptable to you. If it isn't acceptable to you, then we will hear the presentation as you wish to make it.

Dr. Robert Devrome (Adviser, Joseph Bighead Reserve): Yes, Mr. Chairman. We can do that, if you wish.

The Chairman: Okay. We can begin, then, by having you introduce yourselves for the record, and we would then like you to follow that up with your submission.

Dr. Devrome: The members of the delegation are Sharon Venne, Chief Ernest Sundown, Dr. Jerry Hammersmith, and I.

The Chairman: Thank you. Proceed, please.

Dr. Devrome: I think the presentation is best summarized by saying there are three major points the band wishes to present today, and the band asks this committee for three specific decisions. We can do that without going into the entire text.

The first is that you launch an investigation into the circumstances surrounding the signing of the alternate funding arrangement between INAC and the Meadow Lake Tribal Council. The terms of reference of this investigation would include, but not necessarily be limited to, ensuring that the Joseph Bighead Band receives fair and just treatment as a First Nation having a treaty with the Crown.

Secondly, we are asking this committee to commit itself to working with the Joseph Bighead First Nation to reaffirm the relationship between our band and the Crown. An important condition of this working relationship would be the recognition of each nation's exclusive and mutual rights and obligations as contemplated in the text and spirit of Treaty 6.

[Translation]

TÉMOIGNAGES

[Enregistrement électronique]

Le mardi 8 juin 1993

Le président: La séance est ouverte. La greffière vient de me rappeler que nous, les députés, devons aller voter à 17h00 et que, par conséquent, nous devons malheureusement rationner notre temps.

Nous entendrons cet après-midi deux groupes de témoins. Tout d'abord, nous accueillons les représentants de la réserve Joseph-Bighead, près de Meadow Lake en Saskatchewan, et ensuite, le représentant du ministère des Affaires indiennes et du Nord, M. Williams.

Nous avons reçu le mémoire que vous avez rédigé pour nous et dont nous vous savons gré. Il vous faudra le lire très rapidement ou le résumer. Cette période de temps est à votre disposition.

M. Kilgour (Edmonton-Sud-Est): Nous pourrions inclure ce mémoire au procès-verbal de la séance, si cela vous va.

Le président: Il conviendrait certainement de faire cela.

Permettez-moi de vous expliquer: Le mémoire que vous nous avez envoyé sera annexé dans son intégralité au procès-verbal de la réunion; vous pourriez donc vous contenter de nous le résumer. On considérera que votre mémoire a été lu du début à la fin même si vous ne nous le lisez pas maintenant, si cela vous convient. Sinon, nous écouterons l'exposé que vous désirez faire.

M. Robert Devrome (conseiller, réserve Joseph-Bighead): Cela nous convient, monsieur le président.

Le président: Très bien. Pour commencer, auriez-vous l'obligance de vous présenter aux fins du compte rendu. Puis, nous écouterons vos remarques liminaires.

M. Devrome: Je suis accompagné de Sharon Venne, du chef Ernest Sundown et de M. Jerry Hammersmith.

Le président: Merci. Allez-y, je vous en prie.

M. Devrome: Je crois pouvoir résumer notre mémoire en disant que la bande désire aujourd'hui soulever trois grandes questions qui appellent des décisions précises de la part du comité. Nous vous présenterons ces trois points sans vous lire tout notre mémoire.

Premièrement, nous vous demandons d'ouvrir une enquête sur les circonstances entourant la signature d'un accord de mode optionnel de financement par le ministère des Affaires indiennes et du Nord et le Conseil tribal de Meadow Lake. La commission d'enquête aurait notamment pour mandat de s'assurer que la bande Joseph-Bighead a été traitée de façon équitable à titre de Première nation ayant conclu un traité avec la Couronne.

Deuxièmement, nous demandons à votre comité de s'engager à collaborer avec la Première nation Joseph-Bighead en vue de consolider les relations entre cette bande et la Couronne. Ces relations de travail ne pourront cependant exister que si l'on reconnaît à chacune des nations ses droits et obligations mutuels et exclusifs découlant de l'esprit et de la lettre du traité n° 6.